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Duurzaamheid is een  
noodzakelijke ambitie 
Vorig jaar was ik met mijn dochter bij een lezing over hoopvol 
opvoeden. Pedagogen geven aan dat de jongere generatie van 
nu echt worstelt met grote thema’s, zoals klimaatverandering, 
en dat je ze daarom hoop moet bieden. Dat vond mijn dochter 
vreemd. ‘Je moet toch vooral realistisch zijn?’ vond zij. Daar 
moest ik bij het lezen van deze Vetscience aan terugdenken. 
Dit nummer is realistisch, maar ook hoopvol. De combinatie 
spreekt mij erg aan.

We hebben gekozen voor het thema duurzaamheid, een 
van de drie ambities van de faculteit. Dat is niet voor niets. 
Als universiteit en faculteit moeten en kunnen we onze 
verantwoordelijkheid nemen. We hebben gezamenlijk veel 
kennis over klimaatverandering, duurzaam en circulair 
bouwen, dierwaardige veehouderij, maar bijvoorbeeld 
ook over duurzame inzetbaarheid van mensen. En als we 
het nog niet weten, dan hebben we als kennisinstelling de 
mogelijkheid onderzoek te doen en met partners te werken 
aan interventies die werken in de praktijk. 

En dat blijft complex, zoals blijkt uit het interview over 
dierwaardige veehouderij waarin Bas Rodenburg en Jeannette 
van de Ven laten zien hoe de transitie verloopt. Als we voor 
volledig dierwaardig gaan, dan heeft dat gevolgen voor 
het milieu. Of voor de veehouders. En ook de consument 
heeft een rol als het bijvoorbeeld gaat over de hoeveelheid 
vleesconsumptie. Het is een soort schuifjesmodel op een 
paneel. Met een heleboel stakeholders die betrokken zijn 
met allemaal eigen belangen. Als faculteit willen we een 
open dialoog met betrokkenen, zodat we met elkaar verder 
komen. Daar zetten we de komende maanden op in! En daar 
betrekken we ook nadrukkelijk onze studenten bij. Wij willen 
de nieuwe generatie dierenartsen zo opleiden dat ze steeds 
meer oog hebben voor duurzaamheid. Dat studenten na hun 
afstuderen voelen dat ze bijvoorbeeld echt kunnen bijdragen 
aan een dierwaardige veehouderij.

Zelf probeer ik ook duurzame keuzes te maken. Wij hebben 
thuis bewust gekozen voor een elektrische auto (hoewel 
ik mij dan ook weer zorgen maak om de lithium batterijen 

DEBBIE J A A R SM A
Decaan faculteit Diergeneeskunde

die daarvoor nodig zijn), daarmee zijn we net naar Frankrijk 
geweest. We pakken zoveel mogelijk de fiets en trein en 
vliegen zo min mogelijk. Ook in mijn werk ga ik daar bewust 
mee om. Ik eet milieubewust en wij scheiden braaf ons 
afval, doen zoveel mogelijk boodschappen op de markt en 
gebruiken zo min mogelijk plastic. Zo probeer ik mijn steentje 
bij te dragen. Mijn dochter en ik hadden een paar jaar geleden 
een weddenschap afgesloten dat we een jaar lang alleen 
tweedehands kleding mochten kopen. Is ons beiden gelukt 
en we houden ons er nog steeds behoorlijk goed aan. Maar ik 
voel ook dat dit druppels op een gloeiende plaat zijn.

Het mooie is dat wij als faculteit en universiteit op een 
grootschaliger manier kunnen bijdragen, bijvoorbeeld aan 
de biodiversiteit, afval scheiden in onze klinieken of met 
onze nieuwbouwprojecten. Hoe mooi zou het zijn als deze 
projecten over een paar jaar echt zouden bijdragen? Ons 
Greenteam gaat hiermee concreet aan de slag: ik kijk erg uit 
naar de resultaten!

Veel leesplezier.

Win een portretfoto 
met je huisdier, 
gemaakt door onze 
huisfotograaf Bas 
Niemans.
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Rubriek | onderwerpOp de cover | Grond

Bodemexpert Jorn Vernooij steekt een spade in de grond. Even later trekt hij een 
klomp droge aarde met planten en wortels omhoog en vertelt aan studenten Yoni 
Veldhuis en Nick Snijders wat hij ziet. 
Vernooij werkt als boer op de onderwijsboerderij De Tolakker en is zeer begaan 
met biodiversiteit. Hij werkt aan projecten om de bedrijfsvoering zo aan te passen 
dat dit de biodiversiteit ten goede komt. En hij draagt zijn kennis graag over aan 
studenten.

De grond leeft, verandert en reageert op zijn omgeving: studenten leren op zo’n 
dag dus nooit hetzelfde. Vernooij: “De groep die in januari langskwam, kon ik 
niets vertellen over zaaien, maar wel over afwatering. In februari begonnen we 
weer met bemesten van het land, daarover kan ik ze dan meer leren.”
In de aarde op de foto is vooral cichorei te zien: een plant waarvan de wortels 
hardere grondlagen kunnen doorbreken, iets dat niet alle planten kunnen. 
Hiermee “breken” deze wortels de bodem open, waardoor ook de wortels van 
andere planten dieper kunnen schieten. 

Over het behouden en herstellen van biodiversiteit en hoe Vernooij bodembeheer 
toepast, lees je meer vanaf pagina 8. Over het Challenge based onderwijs, om 
Diergeneeskundestudenten te laten nadenken over verduurzaming en welke rol zij 
daarin kunnen spelen, lees je meer vanaf pagina 30.  

TEKST: JELLE BOONTJE | BEELD: BAS NIEMANS

Een kijkje onder de grond

Bodemexpert Jorn Vernooij (midden) geeft onderwijs aan studenten  
Yoni Veldhuis (links) en Nick Snijders (rechts).
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“Practice what you teach.”    8
Het behoud en herstel van biodiversiteit is een  
belangrijke pijler binnen het strategische thema 
Duurzaamheid van de Universiteit Utrecht. 
Onderwijsboerderij de Tolakker doet daar volop  
in mee.  
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eruit?      36
Bas Rodenburg en Jeannette van de Ven  
dachten mee over het convenant dierwaardige  
veehouderij dat de Raad voor Dierenaangelegen- 
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Werken bij | VacaturesNieuws | In het kort

2,9 miljoen voor meten en 
berekenen stikstofdepositie 
De faculteit Diergeneeskunde ontvangt  
2,9 miljoen euro voor een uit-
breiding van het bestaande 
meetnetwerk voor stikstof 
en fijnstof: het meten 
van stikstofdepositie 
(de hoeveelheid stik-
stof die neerslaat op 
de bodem). De Pro-
vincie Gelderland stelt 
het geld beschikbaar. 
Wetenschapper Wiets-
ke Dohmen: “Om de 
belasting van natuurgebie-
den in kaart te brengen, is het 
van belang om - naast luchtkwali-
teit - ook stikstofdepositie te meten en berekenen. Daarmee 
willen we het vertrouwen in modeluitkomsten vergroten, 
maar ook onzekerheden transparanter maken.”

Dutch Dairy 
Challenge 

Miel Hostens, docent Duurzame gezondheid van 
herkauwers, begeleidde dit jaar studententeams 

die meededen aan de Dutch Dairy Challenge. 
Studenten van verschillende universiteiten 

werken aan vernieuwingen voor én met 
de melkveehouderij. Denk aan 

de druk op de biodiversiteit, 
verminderen van uitstoot 

en verbeteren van 
dierenwelzijn. “Het is een 

unieke gelegenheid om in 
contact te komen met het 

latere werkveld”, vertelt 
Hostens. De hoofdprijs 

ging dit jaar naar Hans en 
Anouk Reinders met hun 

concept KalverENWeij, een 
‘kalvercrèche’ waarbij kalveren 

worden gehuisvest in een groep. Met als 
resultaat: goede groei en gezonde kalveren. 

 Benoeming  
Frank Meijboom tot 

hoogleraar Sustainable 
Animal Stewardship  

Het College van Bestuur van de Universiteit Utrecht 
heeft Franck Meijboom per 15 juni 2023 benoemd 

tot hoogleraar Sustainable Animal Stewardship bij de 
faculteit Diergeneeskunde van de Universiteit Utrecht. 
De leerstoel verbindt thema’s bij Diergeneeskunde en 
slaat een brug tussen wetenschappelijke kennis over 

dieren en de behoeften van maatschappelijke groepen 
en organisaties in het omgaan met (vaak ethische) 

vraagstukken in de ingewikkelde relatie tussen mens 
en dier.

Toekenning Nationaal 
Groeifonds voor  
Gezond Stedelijk Leven 
De Data- en Kennishub Gezond Stedelijk Leven heeft 
als partner van het consortium Gezonde en Duurzame 
Leefomgeving Utrecht Kennisconsortium (GeLUK) een 
toekenning gekregen van het Nationaal Groeifonds. 
Door middel van Living Labs zet GeLUK zich in om de 
transitie naar een gezonde en duurzame leefomgeving 
in de regio Utrecht te versnellen. 

Dierendialoog op  
28 november 2023   

Wat betekent verantwoord omgaan met dieren voor jou? 
Praat mee op 28 november tijdens de vijfde Dierendialoog 

in Koninklijke Burgers’ Zoo in Arnhem. Dé plek voor het 
uitwisselen van verschillende visies rondom duurzaam 

samenleven. Interesse om mee te denken en praten? Mail het 
Centre for Sustainable Animal Stewardship via censas@uu.nl.

Hoe schakelen we om naar duurzame, meer 
diervriendelijke en circulaire landbouw? Wat kun 
je doen aan rugklachten bij dieren en mensen? 
Wat hebben we geleerd van de COVID-pandemie? 
En hoe nemen we onze verantwoordelijkheid 
om het tekort aan dierenartsen in de praktijk 
te helpen oplossen? Om de vraagstukken van 
vandaag en morgen te bestuderen en goed 
op te lossen is brede samenwerking nodig. Als 
veterinair kenniscentrum draagt de faculteit 
Diergeneeskunde hieraan bij met haar onderwijs, 
onderzoek en diergezondheidszorg. Als onderdeel 
van het netwerk en midden in de maatschappij. 

Bij de faculteit Diergeneeskunde werken 
we met bijna duizend collega’s samen om 
maatschappelijke impact te maken. We zoeken 
regelmatig nieuwe collega’s, zoals onderzoekers, 
projectmanagers, data-analisten, IT’ers en 
managementondersteuners. Wil jij bijdragen 
aan een duurzame toekomst voor dier, mens en 
omgeving? Bekijk dan onze vacatures op:  
www.uu.nl/organisatie/werken-bij-de-universiteit-
utrecht/vacatures. 

Werken bij  
de faculteit  
Diergeneeskunde  
aan de  
Universiteit Utrecht

AI Lab voor verbetering 
dierenwelzijn 

Hoe kunnen kunstmatige intelligentie en datagedreven 
oplossingen bijdragen aan meer dierenwelzijn? Over 

deze vraag buigen onderzoekers en studenten van de 
faculteit Diergeneeskunde zich, samen met partners uit 

de sector, in het nieuwe AI Lab voor dierenwelzijn. In dit 
lab gaan dierwetenschappers, biologen en informatica-

onderzoekers samen met experts van bijvoorbeeld 
fokbedrijven en NGO’s op zoek naar mogelijke 

toepassingen van op AI-gebaseerde oplossingen, zoals 
slimme sensoren in de stal die vastleggen of dieren 

ongemak ervaren. In totaal heeft de Universiteit Utrecht 
nu veertien AI Labs.
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Rubriek | onderwerpVerdiepend | Biodiversiteit

Boerderij bij  
Diergeneeskunde gaat  

voor meer biodiversiteit 
Op de Tolakker maakt tien hectare grasland plaats voor ecologische 

verbindingsstroken en natuurvriendelijke slootoevers. Dat kan doordat de 
faculteit het aantal koeien vermindert en dus minder voer nodig heeft. Boer 
Jorn Vernooij ploegt minder diep, zaait op sommige akkers kruidenmengsel 

in, en gaat voor het maaien met een drone controleren op kievitseieren. 
Biologen onderzoeken ondertussen wat de maatregelen opleveren voor de 

biodiversiteit. “Practice what you teach.”

Biologiestudenten v.l.n.r.:  Julia Jegers, Kristel Visser & Puck Luijken (met hond Pip) tellen kruiden- en insectensoorten in het gras op een 
weiland van onderwijsboerderij de Tolakker.
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Een zonovergoten voorjaarsdag 
in juni. Zo’n tweehonderdvijftig 
biologiestudenten kruipen op handen 
en voeten door de weilanden van de 
Tolakker, de boerderij van de faculteit 
Diergeneeskunde. Ze tellen kruiden- en 
insectensoorten in het gras. “Dat gaan 
ze elk jaar doen”, zegt Merel Soons. 
Soons is hoogleraar Landgebruik 
en Biodiversiteit aan de Universiteit 
Utrecht en voorzitter van de 
Biodiversiteitsraad die kijkt hoe de 
biodiversiteit op het Utrecht Science 
Park is te vergroten. “We onderzoeken 

met de studenten, met wildcamera’s én 
met een nieuwe PhD-kandidaat of het 
lukt om de achteruitgang in soorten op 
het Utrecht Science Park te keren. We 
kijken daarbij naar planten, insecten 
en andere dieren. In het bijzonder 
naar twintig soorten, die aangeven hoe 
het gaat met de biodiversiteit in het 
gebied.”

Weerbaarheid keihard nodig
Dat is om twee redenen belangrijk, 
vindt Soons. Allereerst omdat 
biodiversiteit bepalend is voor de 

kennis ook zelf in de praktijk brengen”, 
vindt Soons. “Practice what we teach!” 
Bij het College van Bestuur van de 
universiteit vond Soons een gewillig oor 
om van het Utrecht Science Park een 
‘living lab’ te maken. Biodiversiteit werd 
een van de actielijnen in het Strategisch 
Plan van de universiteit. En de faculteit 
Diergeneeskunde doet volop mee.

Nederland in het klein
“Dat Diergeneeskunde helemaal aan 
boord is, is cruciaal”, zegt projectleider 
biodiversiteit Dorinne Raaimakers. “Met 
zo’n honderdvijftig  hectare beslaat de 
Tolakker ongeveer een derde van het 
areaal van het Utrecht Science Park.” 
Raaimakers noemt het Utrecht 
Science Park “Nederland in het klein”. 
Er is een boerderij, maar ook een 
ziekenhuis. Er zijn onderwijsinstellingen, 
woningen, bedrijven, horeca, eigen 
energievoorzieningen en sportvelden. 
“Net als in Nederland concurreren al 
die functies om de schaarse ruimte. 
Ik ben erg trots dat het gelukt is om 
biodiversiteit in de planvorming nu 
volwaardig te laten meewegen. Dat 
wil niet zeggen dat biodiversiteit altijd 
voorrang krijgt. Maar wel dat we samen 
álle belangen en functies in kaart 
brengen en meewegen.”

Biodiversiteit gebaat bij schrale 
bodem
Zo ook bij de Tolakker, een boerderij 
bij de faculteit Diergeneeskunde 
die wordt gebruikt voor onderzoek 
en onderwijs voor studenten 
diergeneeskunde, met varkens, 
schapen en een melkveehouderij. “Dat 
die melkveehouderij biologisch is, helpt 

al behoorlijk”, zegt Raaimakers. “Het 
lijkt tegenstrijdig, maar biodiversiteit 
is juist gebaat bij een schrale bodem. 
Bij biologische akkerbouw gebruikt 
een boer mest die veel minder stikstof 
bevat. Maar we wilden graag meer 
doen. En daarover zijn we in gesprek 
gegaan met de faculteit.” 
In de voorbereiding van de 
nieuwbouw bij de Tolakker heeft het 
faculteitsbestuur bijvoorbeeld kritisch 
gekeken hoeveel dieren nodig zijn voor 
het onderwijs en onderzoek.  Door 
studenten vaker op andere boerderijen 
ervaring te laten opdoen, en in een 
skills lab op de faculteit te werken met 
modelkoeien in plaats van levende 
dieren, kan de Tolakker bijvoorbeeld het 
aantal koeien verminderen. “Daardoor 
is ook minder voer nodig en kunnen 
we letterlijk ruimte scheppen voor 
biodiversiteit.”
Welke ruimte dat is, laat boer Jorn 
Vernooij graag zien, terwijl hij in zijn 
overall en laarzen over een weiland 
van de Tolakker loopt. Hij wijst met zijn 
rechterhand naar een rij bomen in de 
verte, linkerhand boven zijn ogen tegen 
de felle zon. “We gaan langs de hele 
sloot het hek zo’n vijfentwintig meter 
verplaatsen en de strook tussen het 
weiland en de sloot afgraven. Daardoor 
wordt de grond schraler, kunnen wilde 
planten en dieren zich vestigen, en 
ontstaat straks aan de randen een 
doorgang die natuurgebieden met 
elkaar verbindt.”

Samenwerken met de natuur 
Vernooij vindt de aandacht voor 
biodiversiteit  erg goed. “Maar”, 
zegt hij, “denk níet dat het nu alleen 

weerbaarheid van ecosystemen, 
bijvoorbeeld tegen extreme droogte 
of overstroming. En die weerbaarheid 
is door de klimaatverandering keihard 
nodig. “Maar wilde planten en dieren 
zijn niet alleen nuttig, ze hebben ook 
een intrinsieke waarde. Het zijn levende 
wezens met wie we deze planeet delen.”
De universiteit besteedt in haar 
onderwijs en onderzoek veel aandacht 
aan het behoud en herstel van 
biodiversiteit. Dit vormt een belangrijke 
pijler binnen het strategische thema 
Duurzaamheid. “Maar we moeten die 

maar kommer en kwel is. Ik ben 
hier regelmatig vroeg in de ochtend 
als iedereen nog ligt te tukken, 
of juist ’s avonds laat. En wat ik 
allemaal tegenkom: reeën, hazen, 
een boommarter, ringslangen, 
kievitsnesten. Vossen zie ik met 
regelmaat lopen en dassen. Dat is 
prachtig. Maar we kunnen – en moeten 
– zeker verder werken aan verbetering. 
We moeten samenwerken met de 
natuur. Zeker nu het klimaat verandert. 
Denk aan de droge junimaand. 
We moeten het ecosysteem echt 
weerbaarder maken.”
Wat Vernooij betreft begint dat bij de 
bodem. “Biodiversiteit begint voor 
mij onder de grond, met schimmels, 
bacteriën en wormen. Ik ben hier 
negentien jaar geleden, op m’n 
zestiende, op de Tolakker begonnen 
als vakantiewerker. Sinds die tijd is er al 
veel veranderd. Destijds had niemand 
het over biodiversiteit. Het was raaigras 
wat de klok sloeg. Als je toen zei: ‘We 
gaan kruiden zaaien zonder kunstmest’, 
zei iedereen: ‘Je bent knettergek’. En kijk 
nu eens!” 

Goed met grond omgaan
Vernooij past duurzaam bodembeheer 
toe. “Dat betekent dat je goed met 
je grond omgaat. We hebben hier te 
maken met kleigrond. Dat is mooie 
grond, erg vruchtbaar. Maar die kun je 

 “Denk aan de droge juni-  
 maand. We moeten het  
 ecosysteem echt weerbaarder  
 maken.” 
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FACULTAIR 
GREENTEAM

De faculteit Diergeneeskunde 
wil duurzaamheid belangrijk 
maken in alles wat zij 
doet. Dat gaan we op veel 
plekken aanpakken. Bij onze 
huisvesting en bedrijfsvoering, 
bij het bepalen van speerpunten 
voor onderzoek, in onze 
opleidingen én bij het uitvoeren 
van de diergezondheidzorg. Een 
facultair Greenteam, dat net 
voor de zomer is opgericht, gaat 
de plannen concretiseren en 
alle studenten en medewerkers 
hierbij betrekken. 

verpesten, bijvoorbeeld als het nat is en 
je gaat toch het land op. Dan kan je het 
in elkaar rijden en kunnen de wortels 
bij een droge periode niet groeien. Dan 
staat de natuur gelijk stil, daar letten 
we dus op. Of neem het bemesten: 
dat moet precies op het juiste tijdstip. 
We analyseren de grond ook, zodat we 
weten hoeveel mest de grond nodig 
heeft.”
Daarna komt het zaaien. Vernooij wijst 
een veld aan met erwten. “Erwten zijn 
een prachtig gewas. Het bevat veel 
eiwit dat we nodig hebben voor de 
koeien. We verbouwen dus ons eigen 
krachtvoer, dat hoeven we dan niet te 
importeren. Erwten kunnen bovendien 
stikstof uit de lucht vasthouden in de 
wortels. Als we de erwten maaien, 
sterven de wortels af en laten ze die 
stikstof los voor een volgend gewas. 
Bijkomend voordeel is dat het planten 
zijn die bloeien, dan krijg je meer 
insecten.”

Kruiden inzaaien
Vernooij loopt dan een ander veld in. 
Hurkt. Gaat met zijn hand door de 
gewassen. “Vanaf het hek lijkt het gras, 
maar er groeit hier van alles. Ik zaai 
allerlei kruiden in. Denk aan cichorei, 
peterselie, karwij, bastaardklaver en 
kleine pimpernel. Zo is er altijd wat 
te eten voor de koeien en hebben 
we meer bloemen. Daar komen weer 

insecten op af, en vervolgens vogels en 
andere dieren.” 
Laatst is een drone met warmtesensor 
aangeschaft, zodat Vernooij 
kievitseieren kan spotten voor het 
maaien. Hij heeft al een ecoploeg tot 
zijn beschikking. Die kan veel minder 
diep ploegen en laat meer van de 
bodem intact. “Een prachtig apparaat”, 
zegt Vernooij. Hij verhuurt hem ook aan 
het loonwerkbedrijf dat de ecoploeg 
dan inzet bij boeren uit de omgeving. 

Enige boer in loondienst
Met deze boeren heeft Vernooij 
trouwens wel te doen. En dat moet 
hem van het hart. “Ik vind echt dat we 
op dit moment de boeren tekort doen 
door ze in de hoek te zetten als groep 
die niet voldoende geeft om zijn land 
en dieren. Dat klopt niet!” Vernooij 
heeft een luxepositie, realiseert hij 
zich. Lachend: “Ik ben de enige boer 
in Nederland in loondienst.” Dan 
serieus: “Op de Tolakker moeten we 
maximaal onze broek ophouden, 
maar het gaat uiteindelijk om het 
onderwijs en onderzoek. Dat is een 
andere uitgangspositie. Als ik mijn 
collega’s spreek, zie ik boeren van 
goede wil. Mensen moeten open het 
gesprek met ze aangaan, dat hebben 
Dorinne en Merel ook met mij gedaan. 
Daardoor zijn misverstanden uit de 
wereld geholpen en werken we nu goed 
samen.“

Deze samenwerking leidt er zelfs 
toe dat een volgende fase in de 
biodiversiteitsplannen is opgenomen, 
waarbij nog eens tien hectare weiland 
wordt vrijgemaakt. Dan komen er niet 

 “We onderzoeken of het lukt  
 om de achteruitgang in   
 soorten op het Utrecht Science  
 Park te keren.” 

 “Dat de melkveehouderij  
 biologisch is, helpt al  
 behoorlijk.” 

alleen stroken lángs de weilanden,  
maar ook stroken ín de weilanden. Is 
dat handig voor hem als boer? “Nou 
nee”, lacht Vernooij. “Dat betekent  
voor mij extra werk. Maar dat doe ik 
met liefde.” 
 
TEKST: MAARTEN POST | BEELD: BAS NIEMANS, 
PIETER VAN DORP VAN VLIET

Boer Jorn Vernooij zaait erwten in om krachtvoer te winnen voor de koeien van de 
biologische melkveehouderij van onderwijsboerderij de Tolakker.

Merel Soons, hoogleraar Landgebruik
en Biodiversiteit
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Onderzoek | Luchtkwaliteit

“Met onze kaarten  
ontwerpen steden buurten  

met schonere lucht”

Het stond al lang op hun wensenlijstje en nu is het dan eindelijk zover: vanaf 
2024 rijden de Air View-auto’s elektrisch. Lizzy en Lucy, zoals de onderzoekers 
de auto’s liefkozend noemen, brengen sinds 2019 de luchtkwaliteit in Europese 
steden in kaart. Jules Kerckhoffs coördineert het project en is verantwoordelijk 

voor het verwerken van de data. Hij licht het project toe.

 Mobiele monitoring brengt luchtkwaliteit tot op  
 straatniveau in kaart 

 “Er is veel interesse vanuit  
 gebiedsontwikkelaars, GGD’s,  
 bedrijven en wetenschappers” 

Ontwerp van een “Thrive Zone” in Kopenhagen door architectenbureau Gehl ontworpen. 

 
“Met de Air View-auto’s hebben we 
een vernieuwende tool in handen 
om vervuilende stoffen zoals 
stikstofdioxide, roet én ultrafijnstof 
al rijdend te meten”, vertelt Jules 
Kerckhoffs, onderzoeker bij de 
faculteit Diergeneeskunde (Institute 
for Risk Assessment Sciences) van de 
Universiteit Utrecht. Met een team van 
experts houdt hij zich bezig met het 
in kaart brengen en voorspellen van 
luchtverontreiniging. In 2019 gingen 
de onderzoekers een samenwerking 
aan met Google. Twee jaar lang 
reden Street View-auto’s, door de 
onderzoekers uitgerust met moderne 
meetapparatuur, door de straten 
van Kopenhagen en Amsterdam. 
Nadat Google de auto’s doneerde 
aan de Universiteit Utrecht, reden ze 
achtereenvolgens in Basel, Barcelona, 
München, Augsburg, Rome, Athene, 
Rotterdam en het Poolse Lodz. Met de 
komst van de elektrische auto’s komen 
nieuwe steden in zicht.

Verspreiding vervuilende stoffen
“Deze methode van mobiel data 
meten, op grote schaal, is behoorlijk 
vernieuwend. Doordat we een tijd 
lang acht uur per dag rijden en elke 
seconde metingen doen, verzamelen 
we een schat aan gegevens”, zegt 
Kerckhoffs. “Hiermee kunnen we 
gedetailleerde kaarten maken van de 

gebiedsontwikkelaars, maar ook GGD’s, 
bedrijven en wetenschappers werken 
met de kaarten die we maken. Ook 
inwoners kunnen de openbare kaarten 
raadplegen om een gezonde wandel- of 
fietsroute uit te stippelen.”
Het gerenommeerde architectenbureau 
Gehl heeft voor Kopenhagen 
toekomstige wijken met zogeheten 
“Thrive Zones” ontworpen. Deze zones 
zijn bedoeld om bepaalde plekken in de 
stad, zoals scholen en speelplaatsen, 
te beschermen tegen vervuiling en 
om jonge kinderen toegang te geven 
tot schonere lucht. De stad wil de 
kaarten inzetten om het gebruik van 
duurzamer vervoer aan te moedigen. 
Door heggen aan te brengen als buffer 
tussen de straat en de stoep, zal de 
stad gezondere fiets- en wandelroutes 
creëren, op voldoende afstand van het 
autoverkeer.

Miljoenen gegevens per dag
De rol van Kerckhoffs beperkt zich 
niet tot verzamelen van gegevens en 
bepalen van gevarieerde rijroutes. 
“Mijn specialisme is datatechniek en 
dat houdt ook in dat ik me bezig houd 
met opslag, opschoning, analyse en 
verwerken van de data. Met miljoenen 
gegevens per dag is dat geen sinecure. 
Je scrolt niet zomaar door een Excel-
bestand om te kijken of er foutjes in 
zitten.”
“Wat ik mooi vind aan dit werk, is dat ik 
al snel iets tastbaars kan opleveren”, 
benadrukt de projectcoördinator. “Ik 
hoef geen epidemiologisch onderzoek 
te doen om iets over gezond stedelijk 
leven te zeggen, wat overigens niet 

luchtkwaliteit en op grote schaal laten 
zien hoe schadelijke deeltjes zich lokaal 
verspreiden. Het is belangrijk om dat te 
weten, vooral wanneer we het hebben 
over ultrafijnstof en roet. Voor deze 
deeltjes bestaat nog geen Europese 
regelgeving, maar zij kunnen de 
volksgezondheid vermoedelijk ernstig 
schaden.”
 
Opladen via één laadpaal 
Kerckhoffs geeft aan dat de 
meetapparatuur in de auto’s van 
laboratoriumkwaliteit is en het niet 
eenvoudig was om deze in te bouwen. 
“Net als de monitor voor ultrafijnstof, 
zijn de andere apparaten peperduur 
en bij elkaar zó groot, dat we de 
achterbanken uit de auto’s hebben 
moeten slopen.” Met de aanschaf 
van de elektrische auto’s kwamen 
de onderzoekers voor een nieuwe 
uitdaging te staan. “Bij de huidige 
auto’s werden de accu’s van de 
meetapparatuur tijdens het rijden 
opgeladen. Dat kan niet bij elektrische 
auto’s: dat gaat ten koste van de 
actieradius en daardoor kunnen we 
minder ver rijden op één acculading”, 
legt hij uit. Het team bedacht 
een oplossing om de auto én de 
meetapparatuur ’s nachts op te laden 
via één laadpaal.

Gezonde routes uitstippelen 
“Wat steden met onze resultaten 
doen, hangt af van hun eigen doel”, 
vervolgt Kerckhoffs. “We werken met 
verschillende partners samen om 
naar nuttige toepassingen te zoeken. 
Er is uiteraard veel interesse vanuit 



 VETSCIENCE OKTOBER 2023 | 17 16 | VETSCIENCE OKTOBER 2023   

In het Universitair Dierenziekenhuis zetten medewerkers zich dagelijks in voor 
de gezondheid en het welzijn van dieren. De betrokkenheid van medewerkers bij 

dieren is groot. Wie zijn deze medewerkers? Welk dier speelt in hun privéleven een 
belangrijke rol? En wat drijft hen om te werken bij het Universitair Dierenziekenhuis? 
In deze Vetscience introduceren we de fototentoonstelling Dierbaar; vanaf nu zetten 
we  elk nummer een medewerker met zijn of haar lievelingsdier in het zonnetje. De 

fototentoonstelling Dierbaar hangt in het Universitair Dierenziekenhuis.

“Medewerkers en hun 
liefde voor dieren”

 Alles draait om de gezondheid en  
 het welzijn van dieren 

In beeld | Tentoonstelling Dierbaar

Specialist Inwendige Ziekten, Robin van den Boom met merrie Ennia

zegt dat je dit onderzoek niet moet 
doen. Beide methoden zijn belangrijk 
en vullen elkaar goed aan. Zo is het ook 
met mobiele monitoring ten opzichte 
van monitoring op één plek. Met de 
eerste methode kun je een groot 
gebied beslaan. Met de tweede krijg je 
inzicht in ontwikkelingen over de tijd.”
Met de nieuwe auto’s hoopt hij in nóg 
meer Europese steden te meten en 
uiteindelijk een kaart voor heel Europa 
te ontwikkelen. Kerckhoffs: “Als ik kijk 
naar de groeiende interesse en hoe 
onze gegevens leiden tot concrete 
toepassingen, verwacht ik dat dit wel 
goed komt.” 

 TEKST: MARTJE EBBERINK | BEELD: 
ARCHITECTENBUREAU GEHL, BAS NIEMANS

 “Voor deze deeltjes is nog 
 geen Europese regelgeving,  
 maar ze kunnen de volks- 
 gezondheid vermoedelijk  
 ernstig schaden” 

De Air View auto’s reden eerder al in Basel, Barcelona, München, Augsburg, Rome, Athene,  
Rotterdam en het Poolse Lodz. Deze auto meet de luchtkwaliteit in Athene.
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“Het hebben van honden  
 bindt mensen” 

“Thuis jagen de katten hém door de  
 straat in plaats van andersom” 

Boven
“Hij is zo makkelijk en lief, echt een 
maatje. Skip is al tien jaar bij ons”, 

zegt Masha de Koning-Hoogeboom 
over haar Jack Russel Terriër. Masha 

werkt bij het Universitair Dierenzie-
kenhuis als medewerker radiologie. 
“Ik vind het mooi om iets te kunnen 
betekenen voor een ziek dier. Maar 

ook het technische aspect vind ik  
leuk en uitdagend.”

Rechts
“Kleine Ollie is de rust zelve en  

Capi is een jonge doldwaze hond 
die alles en iedereen leuk vindt”, zegt 
Cornélie Westermann over haar Jack 

Russel Terriër (Ollie) en Cockapoo 
(Capi). Cornélie is internist bij de  

afdeling Inwendige Ziekten. “Mijn 
baan is heel afwisselend. Ik geniet 

het meest van studenten die  
opbloeien in de kliniek.”

“Hij bewaakt het fort, zij is de spring-in-‘t-veld” 

“Hij is een van de weinige katten die  
 echt geniet van een manicure” 

Links
Toen Maxime Wind een Britse Lang-
haar zag, was ze verkocht. “Ik was gelijk 
verliefd, wat een prachtige kat!” Maxime 
werkt als paraveterinair anesthesie in 
de kliniek voor Gezelschapsdieren. “Ik 
werkte al twaalf jaar als paraveterinair 
bij dierenartsen en ik wilde mezelf 
verder ontwikkelen. Daarom ben ik 
bij het Universitair Dierenziekenhuis 
komen werken.”

Onder
“Deze foto geeft de karaktereigenschap-
pen van Jouke en Rapke precies weer”, 
vertelt Ronald Jan Corbee glimlachend 
over zijn twee Friese Stabijs. Ronald 
Jan is voedingsdeskundige bij het 
Universitair Dierenziekenhuis. “Ik heb 
slimme mensen om mij heen die zich 
daarvan soms nog niet bewust zijn. 
Graag geef ik ze een zetje in de goede 
richting. Andere mensen beter maken, 
daar word ik blij van.”       

TEKST RENSKE BELT | BEELD: BAS NIEMANS
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Onderzoek met burgers | Houtrook

Jij bent toch de  
wetenschapper?! 

 Fleur Froeling maakt burgers tot mede-onderzoekers 

‘If you want to go fast, go 
alone. If you want to go far, 
go together.’ In dit Afrikaanse 
gezegde schuilt een waardevolle 
boodschap voor de wetenschap. 
Dat moet wetenschapper 
Fleur Froeling – groot 
voorstander van 
burgerbetrokkenheid – ook 
hebben gedacht. Ze betrok niet-
wetenschappers in élke fase 
van haar onderzoek, inclusief 
de keuze voor het onderwerp: 
houtrook.

Froeling had zelf nooit gedacht dat er 
zo’n verhitte discussie over zou zijn. 
Ze kreeg maar liefst honderddertig 
unieke vragen binnen, variërend van: 
‘Wat doet de as van de kachel van de 
buurman met mijn tomaten?’ tot ‘Is mijn 
auto vervuilender dan mijn kachel?’. 
“Om daaruit één onderzoeksvraag 
te kiezen, praatte ik met deelnemers 
aan het onderzoek, RIVM, GGD 
Amsterdam en TNO. Dat leidde tot de 
onderzoeksvraag: Wat is het effect van 
houtrook op de gezondheid? Ook de 
onderzoekslocaties selecteerden we 
samen: IJburg, Bergen, Zutphen en De 
Meern.”

Deelnemers eerst sceptisch
In IJburg vond de eerste bijeenkomst 
van het onderzoek plaats. 
“Superspannend, want ik had geen idee 
hoeveel mensen er zouden komen”, 
vertelt Froeling. Gelukkig was de 
opkomst boven verwachting, al waren 
de mensen wel sceptisch. “Er heerste 
wantrouwen, de aanwezigen vroegen 
zich af: ‘Wat wil je van ons? Waar heb 
je ons voor nodig? Jij bent toch de 
wetenschapper?!’ Dan legde ik uit dat 
we geen onderzoek doen náar hen, 
maar mét hen.”
Volgens Froeling kwam het betrekken 
van bewoners haar onderzoek ten 
goede. “Zij kennen de omgeving, 
weten waar houtrook te ruiken is en 
konden bijvoorbeeld helpen om een 
goede locatie te vinden voor een 
meetstation. Met alle input maakten 
mijn collega’s en ik een plan voor het 
onderzoek. Ik vertelde de groep dat we 
niet alles konden onderzoeken, zoals 
de individuele gezondheidseffecten. 

Wetenschapper Fleur Froeling loopt met meetapparatuur door een woonwijk. 

Wel konden we op buurtniveau 
een meetstation plaatsen en zo de 
gezondheidseffecten op een groep 
meten. Ik zag dat eerst als nadeel, 
maar de deelnemers wezen me op het 
voordeel. Het perspectief veranderde 
zo namelijk van een individueel 
probleem naar overlast voor de buurt.”

De omwonenden hielpen niet alleen 
mee bij de besluiten, maar ook bij 
de uitvoering van het onderzoek. Zo 
hielden ze drie maanden dagboeken 
bij met klachten door houtrook, deden 
ze twee keer per dag een meting van 
hun longfunctie en verzamelden ze 
speekselmonsters. 

Steeds meer vertrouwen
In de eerste bijeenkomst ventileerden 
mensen nog vooral frustraties en 
zorgen. Vanaf de tweede bijeenkomst 
kwam er meer ruimte voor gesprekken 
over de inhoud van het onderzoek. 
“Zo werden burgers echt mede-
onderzoekers”, vertelt Froeling. “Als 
later in het proces een nieuwkomer met 
een gestrekt been de discussie in ging, 
corrigeerden de andere deelnemers 
diegene. Ze zeiden: ‘We snappen 
je frustratie, maar we zijn hier om 
onderzoek te doen’.” Het vertrouwen 
van de mensen in het onderzoek 
groeide, ze waren toegewijd en 
bleven het hele onderzoek betrokken. 

 “Door alle berichten van  
  deelnemers voelde ik dat  
  mijn onderzoek belangrijk  
  was” 

Vier jaar geleden solliciteerde Fleur 
Froeling op een promotietraject in 
burgerwetenschappen, zonder te weten 
waarover haar onderzoek precies zou 
gaan. Wel wist ze dat het moest voldoen 
aan drie voorwaarden: maatschappelijk 
belang, milieu en gezondheid. De rode 
draad daarin was burgerwetenschap 
(zie kader 1). 
Zonder onderzoeksvraag ging 
Froeling van start. “Voordat ik aan 
het onderzoek begon, had het 
team gekeken welke onderwerpen 
over milieu veel aandacht kregen 
in de media”, vertelt ze. “Houtrook 
kwam steeds terug, bijvoorbeeld 
bij barbecueën, haardvuren en de 
verbranding van biomassa. Toen 
ik in 2019 begon, riep ik mensen 
dus online op om hun vragen over 
houtrook op te sturen.” Opnieuw bleek 
dat onderwerp een heet hangijzer. 
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Er ontstond een band tussen de 
onderzoeker en de deelnemers. 
Froeling: “Ik ken de namen van alle 
deelnemers en ben ook bij een aantal 
van hen thuis geweest.”
Als Froeling er tijdens het onderzoek 
even doorheen zat, hoefde ze alleen 
haar mailbox maar te openen. “Ik kreeg 
regelmatig berichten van deelnemers 
waarin ze hun waardering uitspraken 
voor mijn onderzoek en vertelden over 
hun ervaringen. Daardoor kwam ik 
als onderzoeker dicht bij de mensen 
te staan die elke dag met houtrook 
te maken hebben. Ik voelde dat mijn 
onderzoek voor hen belangrijk was.”

De samenwerking met burgers was 
soms ook ingewikkeld. “Ik liep tegen 
allerlei uitdagingen aan”, vertelt 
Froeling. “Zo moest ik ervoor zorgen 
dat ze steeds betrokken bleven bij 
het onderzoek. Dat was best lastig, 
want zo’n onderzoek duurt jaren. Ook 
kwamen uitkomsten soms niet overeen 
met hun verwachtingen.” De tactiek van 
Froeling was transparant zijn. “Ik was 
open over het onderzoeksproces en de 
uitdagingen die dit met zich meebrengt. 
Dat zorgde voor veel vertrouwen. Zo 
losten problemen zich vanzelf op.”

Openlijk praten over resultaten
Net als bij de rest van het onderzoek, 
waren de niet-wetenschappers ook 
betrokken bij de resultaten. “Normaal 

 “Ook gezonde mensen  
  ervaren klachten van  
  houtrook” 

gesproken delen we voorlopige 
resultaten alleen met collega’s”, legt 
Froeling uit. “Nu was de presentatie van 
de voorlopige resultaten openbaar. Ook 
bewoners en journalisten sloten aan, 
maar niemand heeft daarover iets naar 
buiten gebracht. Pas op het moment 
dat wij het startsignaal gaven, vertelden 
mensen enthousiast over de definitieve 
resultaten in debatten, op X (voorheen 
Twitter) en met flyers.”
Het onderzoek toont aan dat houtrook 
op korte termijn kortademigheid in 
rust veroorzaakt. Daarnaast gebruiken 
mensen meer medicatie bij een 
toename van houtrook, ook als ze geen 
astma of COPD hebben. De klachten 
verdwijnen weer als de houtrook 
afneemt. De deelnemers waren niet 
verbaasd over de resultaten. Froeling 
vertelt dat de uitkomsten voor hen een 
bevestiging waren van hun gevoel. Ze 
waren opgelucht, konden verwijzen 
naar het onderzoeksrapport en kregen 
daarmee argumenten om hun gevoel 
te onderbouwen. Eén uitspraak kan 
Froeling zich nog goed herinneren: ‘Ik 

WAT IS BURGERWETENSCHAP?
Bij burgerwetenschap, ook bekend als citizen science, spelen niet-
wetenschappers een actieve rol. Ze zijn betrokken bij één, meerdere 
of alle fases van onderzoek. Zo kunnen ze bijvoorbeeld helpen bij het 
opstellen van de onderzoeksvraag, verzamelen van data of presenteren 
van de onderzoeksresultaten. Publiek betrekken bij wetenschap kan veel 
opleveren. Behoeftes, vragen en ideeën vanuit de samenleving verrijken 
de wetenschap en burgers leveren een bak aan ervaring, kennis en 
verschillende perspectieven. Bovendien begrijpen mensen beter hoe 
wetenschap werkt en geeft het ze handvatten om in actie te komen.

HOUTROOK  
AANTONEN

Met de stof levoglucosan 
kunnen wetenschappers 
blootstelling aan houtrook 
bepalen. Eerder onderzoek 
toont aan dat deze stof een 
goede graadmeter is voor 
houtrook. De chemische stof 
maakt deel uit van fijnstof en 
komt vrij bij de verbranding 
van biomassa, zoals hout en 
maïs.

Fijnstof, ultrafijnstof en 
koolmonoxide komen ook 
vrij bij de verbranding 
van hout. Deze stoffen 
kunnen los van elkaar geen 
houtrook aantonen, omdat 
ze ook kunnen ontstaan door 
bijvoorbeeld verkeer. 

ben blijkbaar niet de enige die overlast 
ervaart van houtrook, ook gezonde 
mensen krijgen klachten.’
Froeling schreef, opnieuw samen met 
burgers, een beleidssamenvatting over 
de uitkomsten, die ze deelden met de 
Tweede Kamer. “Dit was het eerste 
onderzoek in Nederland naar het 
effect van houtrook op de gezondheid, 
waarbij de stof ‘levoglucosan’ een 
graadmeter was voor de hoeveelheid 
houtrook (zie tweede kader). De 
onderzoeksresultaten zorgden voor 
vooruitgang in gesprekken tussen 
beleidsmakers en mensen die klachten 
ervaren van houtrook. Ook op 
persoonlijk vlak hadden de deelnemers 
baat bij het onderzoek. Mensen voelden 
zich gehoord en zijn nu onderdeel van 
een grotere gemeenschap. Anderen 
hebben iets nieuws geleerd over 
wetenschappelijk onderzoek.”

Meer impact creëren
Volgens Froeling is elk onderzoek 
gebaat bij het betrekken van niet-
wetenschappers, op wat voor manier 

dan ook. “Je creëert meer impact, 
vragen sluiten beter aan bij behoeftes, 
mensen voelen zich gehoord en zijn 
sneller geneigd om mee te doen. 
Wetenschappers zien vooral obstakels 
en niet de mooie dingen achter die 
obstakels. Sta ervoor open en laat je 
verrassen!” 

TEKST: JULIET JOOSTEN EN ROSAN REUSKEN | 
BEELD: BAS NIEMANS

 “Elk onderzoek is gebaat bij  
  het betrekken van burgers” 

Wetenschapper Fleur Froeling installeert apparatuur om luchtkwaliteit te meten.
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Rubriek | onderwerpVerdiepend | PIAMA onderzoek

Waarom krijgt de  
een astma of allergie  

en de ander niet? 

Wetenschappers volgen een groep van zo’n vierduizend jongeren al van 
voor hun geboorte voor onderzoek naar astma en allergie. Inmiddels zijn 

de jongeren rond de 25 jaar en komen zo’n duizend van hen weer langs bij 
de Universiteit Utrecht voor medisch onderzoek. Ulrike Gehring en Marieke 

Oldenwening zijn al lang betrokken bij dit onderzoek, de laatste vanaf de 
start in 1996. “We willen achterhalen welke factoren invloed hebben op het 

ontstaan van astma en allergie.”

 Wetenschappers onderzoeken al ruim 25 jaar  
 astma en allergie in PIAMA-onderzoek   

Mirte, deelnemer aan het PIAMA onderzoek, met babyfoto’s van zichzelf uit de tijd dat het onderzoek startte en Mirte al deelnemer was.
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“Welkom terug bij ons onderzoek!”, zegt Marieke Oldenwening 
tegen deelnemer Mirte, die haar jas uitdoet en tegenover 
Oldenwening op een stoel gaat zitten. “We nemen eerst door 
wat we allemaal gaan doen.” Stap voor stap legt Oldenwening 
uit wat ze gaat opmeten: bloeddruk, gewicht, lengte, maat van 
de taille en heupen, handkracht, sprongkracht en longfunctie. 
Ook verzamelt ze met een wattenstaafje weefsel uit de 
neus en keel, “net als bij de coronatesten”. “Is het allemaal 
duidelijk?”, checkt ze voortdurend.

Zorgen over astma en allergie
“We onderzoeken verschillen tussen mensen met en zonder 
allergie of astma”, vertelt Oldenwening later. “In de jaren ‘90 
waren er zorgen in de samenleving, omdat veel kinderen 
astma en allergie kregen in Nederland. Men wist niet hoe dat 
kwam. Doel van het PIAMA-onderzoek is om de oorzaken van 
astma en allergie op te sporen.” PIAMA staat voor Preventie en 
Incidentie van Astma en Mijt Allergie. Als de oorzaken bekend 
zijn, zijn er misschien preventieve maatregelen te bedenken 
die kunnen helpen om astma en allergie te voorkomen. 
“Aanvankelijk wilden we kinderen acht jaar lang volgen, maar 
het onderzoek was zo succesvol en de deelnemers deden 
zo trouw mee, dat we besloten om door te gaan”, vertelt 
Ulrike Gehring, een van de projectleiders en universitair 
hoofddocent bij de faculteit Diergeneeskunde (Institute for 
Risk Assessment Sciences). “Toen hebben we ook besloten 
om het onderzoek te verbreden naar andere chronische 
aandoeningen, zoals overgewicht, hart- en vaatziekten en 
diabetes. Mensen krijgen hart- en vaatziekten vaak pas op 
latere leeftijd, maar de eerste signalen zijn soms al zichtbaar 
bij jonge mensen. We kijken ook naar de leefomgeving van 
deelnemers, bijvoorbeeld waar wonen ze, hoe zit het met de 
luchtkwaliteit, wonen zij in een groene omgeving, wordt er op 
gas gekookt, wordt er gerookt, zit er schimmel in hun huizen?”

Voorspeller van longziektes
“Rond de 25 jaar, de leeftijd van de deelnemers nu, bereikt 
onze longfunctie de maximale waarde”, vervolgt Gehring. 

“Tijdens het opgroeien worden onze longen steeds groter. 
We hebben de longfunctie van de deelnemers herhaaldelijk 
gemeten om die groei in kaart te brengen. Met de huidige 
metingen kijken wij waar de deelnemers uitkomen als 
jongvolwassenen. Wat is hun maximale longfunctie? En wat 
zijn factoren die dat beïnvloeden? Is dat de leefomgeving, 
zijn het de genen of een combinatie van beide? Dat willen we 
weten. Als je longen niet goed groeien, kan dit je beperken 
in je dagelijkse activiteiten. Ook is de maximale longfunctie 
een voorspeller voor longziektes op volwassen leeftijd, zoals 
COPD.”

Zwanger of kortademig?
Terug naar het medisch onderzoek van Mirte. “Rook je? 
Wanneer at je je laatste maaltijd? Wanneer heb je voor het 
laatst intensief bewogen?”, vraagt Oldenwening haar. “Zou 
je zwanger kunnen zijn? Gebruik je neusspray? Heb je last 
van kortademigheid?” Samen doorlopen ze een uitgebreide 
vragenlijst. Mirte, die zelf in de zorg werkt, is gewend aan dit 
soort vragen. Dan volgen de longfunctietesten, ze is zelf ook 
benieuwd wat eruit komt. “Spannend, ik hoop dat het een 
beetje normaal is.” 
Waarom doet zij mee aan dit onderzoek? “Ik vind 
wetenschappelijk onderzoek belangrijk, ook als 
verpleegkundige. Bovendien geeft het inzicht in je eigen 
gezondheid. Het valt me op dat roken in mijn generatie steeds 
populairder wordt, er zijn veel gelegenheidsrokers en ik 
vraag me af wat de invloed is op je longfunctie. Hopelijk geeft 
dit onderzoek inzicht.” Haar eigen leefomgeving is redelijk 
gezond, denkt Mirte. “Ik woon wel in de stad, maar niet in 
de buurt van chemische fabrieken en de snelweg is twee 
kilometer verderop.”  

Deelnemers soms kwijtgeraakt
In hun zoektocht naar deelnemers in 1995/1996 kregen 
de onderzoekers hulp van verloskundigen. Uiteindelijk 
meldden bijna vierduizend moeders hun baby aan voor 
het onderzoek. Inmiddels is een deel van hen afgehaakt of 
kwijtgeraakt. “Sommigen zijn we letterlijk kwijtgeraakt”, vertelt 
Oldenwening. “Zeker in het begin van het onderzoek, toen we 
alle gegevens nog op papier hadden. Als iemand verhuisde en 
ons geen nieuw adres doorgaf, waren we diegene kwijt. Later 
kwamen er e-mailadressen en werd dat iets makkelijker.” Op 
dit moment doen nog zo’n 2700 deelnemers mee aan het 
PIAMA-onderzoek. 

Spuug of stukje nagel ook goed? 
De wetenschappers onderzochten de kinderen jaarlijks 
met een vragenlijst tot de kinderen acht jaar waren. Daarna 

gebeurde dat om de drie à vier jaar. Toen de deelnemers 
één, vier, acht, twaalf en zestien jaar waren, werd een deel 
van hen uitgenodigd voor een medisch onderzoek. Onlangs 
werden zij weer benaderd voor het medisch onderzoek op 
de leeftijd van 25 tot 27 jaar. Een grote groep doet daaraan 
mee. Oldenwening vindt dat bijzonder. “Het is superleuk om 
dit onderzoek te doen, ik maak bijzondere dingen mee en heb 
het leukste baantje van de universiteit. Deze week kwam een 
jongeman langs die ons een briefje had gestuurd toen hij acht 
was. In de uitnodiging voor het medisch onderzoek stond dat 
we een beetje bloed van hem nodig hadden om zijn erfelijk 

 “Ons doel is om de oorzaken van chronische  
 aandoeningen op te sporen” 

 “Ik heb het leukste baantje van  
 de universiteit” 

Projectmedewerker Marieke Oldenwening met een foto van 25 jaar 
terug waarop ze metingen uitvoert bij een jonge deelnemer van het 
PIAMA-onderzoek.

Ulrike Gehring, een van de projectleiders van het PIAMA-onderzoek, met 
een foto van zichzelf uit 2005 toen zij ging meewerken aan het onderzoek.
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materiaal te onderzoeken. Hij stuurde toen een briefje terug 
dat hij dit spannend vond. Hij vroeg of een beetje spuug of 
een stukje haar of nagel ook goed waren. Ik heb dat briefje 
opgezocht en aan hem meegegeven toen hij laatst hier was. 
Hij wist het niet meer, maar moest er vreselijk om lachen.” 

Met gerust hart naar huis
“Jouw longvolume is 4,4 liter”, zegt Oldenwening tegen Mirte 
na drie testen. “Voor iemand met jouw postuur is dat een 

MATRASHOEZEN 
HELPEN NIET TEGEN 
ASTMA EN ALLERGIE 
Kan het gebruik van 
speciale, mijt-werende 
matrashoezen de kans 
op allergie en astma 
verkleinen? De onderzoekers 
binnen PIAMA hoopten in 
de jaren negentig van wel, 
maar dat blijkt helaas niet 
zo te zijn. Het gebruik van 
de matrashoezen had geen 
invloed op het ontwikkelen 
van astma en allergie.
 

GEZOND GEWICHT

Waarschijnlijk geen 
verrassing, maar ook de 
leefstijl heeft invloed op 
gezondheid. Kinderen met 
overgewicht hebben vaker 
astma dan kinderen met een 
normaal gewicht. Het goede 
nieuws: dit blijkt omkeerbaar. 
Als kinderen met overgewicht 
afvallen tot een gezond 
gewicht, verdwijnt het hogere 
risico op astma.
Afvallen is ook belangrijk 
om het risico op hart- en 
vaatziekten te verkleinen. 
Kinderen met overgewicht 
hebben al op twaalfjarige 
leeftijd een hogere bloeddruk 
en cholesterolwaarden. Dat 
zijn risicofactoren voor hart- 
en vaatziekten.

Wil je meer weten over de resultaten van 
PIAMA? Bekijk dan de animatievideo's via  
de QR-code of ga naar de PIAMA-website  
www.piama.iras.uu.nl.

SCHONE LUCHT EN 
GROENE OMGEVING

De woonomgeving blijkt van 
belang voor het ontwikkelen 
van astma en de groei van 
de longfunctie. Woon je 
als kind op een adres met 
relatief veel luchtvervuiling, 
bijvoorbeeld door verkeer, 
dan heb je een verhoogde 
kans op het ontwikkelen 
van astma. Kinderen die op 
een adres wonen met meer 
luchtvervuiling, hebben 
gemiddeld ook een slechtere 
longfunctie dan kinderen 
die op een adres wonen 
met betere luchtkwaliteit. 
Groen in de woonomgeving, 
bijvoorbeeld een park of 
grasveld, is juist positief voor 
de gezondheid. Jongeren die in 
een groene omgeving wonen, 
zijn mentaal gezonder en 
hebben minder stress.

beetje bovengemiddeld.” Mirte is zichtbaar opgelucht, zij kan 
met een gerust hart naar huis. 
Oldenwening, Gehring en collega’s zijn zeker nog tot eind 
van het jaar bezig met het onderzoeken van deelnemers. 
Daarna gaan de onderzoekers samen met collega’s van de 
partnerinstituten RIVM en Universitair Medisch Centrum 
Groningen de gegevens analyseren. Gelukkig hebben ze nog 
lang geen genoeg van het onderzoek. “Jongvolwassenen zijn 
een interessante leeftijdsgroep naar wie over het algemeen 

weinig onderzoek wordt gedaan. We gaan graag nog een 
poosje door met PIAMA.” 

TEKST: MYRNA TINBERGEN EN ROSAN REUSKEN | BEELD: BAS NIEMANS

Projectmedewerker Marieke Oldenwening meet de longfunctie van Mirte, een van de deelnemers aan het PIAMA-onderzoek.
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Onderwijs | Challenge based

“Wij willen studenten actief  
laten nadenken over hun  

rol in de veehouderij” 
 Dierenartsen van de toekomst leren over  

 duurzame landbouw 

De maatschappij vraagt om meer duurzaamheid 
binnen de agrarische sector. Hoe leren de 
dierenartsen van de toekomst waar kansen 
op het gebied van duurzaamheid liggen? Hoe 
kunnen ze bijdragen aan de overgang  naar meer 
duurzame voedselproductiesystemen? Docenten 
Gerrit Koop, Adriaan Antonis en masterstudent 
Yoni Veldhuis vertellen over de nieuwe 
Challenge based opdracht over de transitie van 
de veehouderij binnen het basis-coschap van de 
herziene master.

Bodemexpert Jorn Vernooij (midden) geeft onderwijs aan studenten Yoni Veldhuis (links) en Nick Snijders (rechts).

 “We proberen echt in gesprek te gaan met de studenten 
over de veehouderij”, vertelt Gerrit Koop, hoofd van het team 
Sustainable Ruminant Health. “Ze staan op verschillende 
manieren in het leven, sommigen hebben vooroordelen 
over hoe het binnen de veehouderij eraan toegaat.” Koop 
geeft les in epidemiologie en herkauwersgezondheidszorg, 

met aandacht voor preventieve diergeneeskunde. Hij is 
cursusleider van het basis-coschap Landbouwhuisdieren. 
“Veel studenten stellen kritische vragen: over 
diergezondheidskwesties, dierenwelzijn en belasting van de 
leefomgeving. Dat is een mooi aanknopingspunt om met ze 
door te praten over toekomstperspectieven, en om ze na te 
laten denken over hun mogelijke rol als dierenarts binnen 
de landbouwtransitie. Dat proces vind ik heel leuk. Aan het 
einde van de cursus zeggen sommige studenten dat de 
landbouwhuisdierensector toch veel aantrekkelijker is dan ze 
dachten.” 

Studenten vormen eigen visie
“De sector moet verduurzamen en dierenartsen spelen 
daarin een rol. Die rol kan dienend of leidend zijn”, zegt 
Adriaan Antonis. Hij heeft de opdracht rond de transitie 
van de veehouderij vormgegeven. De ene helft van de week 
onderzoekt hij de overgang naar duurzame voedselsystemen 
bij Wageningen Bioveterinary Research (WBVR), de andere 
helft is hij docent binnen het team Sustainable Ruminant 
Health bij de faculteit Diergeneeskunde. “Vanuit hun eigen 
normen en waarden denken studenten na over hoe deze 
transitie in de veehouderij vorm kan krijgen: ze vormen zelf 
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Praktijk | De Groene Veterinair

“Doe het voor de  
planeet - én voor je 

portemonnee!”
  Duurzaamheidsscans voor dierenartspraktijken 

Sinds ruim een jaar zet een groep bevlogen diergeneeskundigen zich in voor 
verduurzaming van de veterinaire sector. Hans Nieuwendijk is de voorzitter 
van stichting De Groene Veterinair. “Er gebeurt ontzettend veel! Wij willen 

ervoor zorgen dat we van elkaar leren, dat we elkaar motiveren. Want eerlijk 
is eerlijk: in vergelijking met de humane gezondheidszorg moeten we als 

dierenartsen nog wel een beentje bijtrekken.” 

hun visie rond veranderingen binnen de veehouderij. Daarna 
zijn ze veel beter in staat om te bepalen wat hun rol als 
dierenarts daarin kan zijn.”

Regenwater voor de koeien
Onderwijsboerderij De Tolakker speelt een belangrijke 
rol binnen de cursus. Ook daar liggen kansen voor 
verduurzaming, waarover studenten in kleine groepen 
nadenken en hun ideeën presenteren. Antonis: “De ideeën 
rond verduurzaming bij De Tolakker diepen we samen met de 
studenten uit. Laatst presenteerde een groepje het idee om 
De Tolakker volledig waterneutraal te maken: door regenwater 
op te vangen en te gebruiken als drinkwater voor de koeien. 
Ze verzamelden water uit de dakgoten en onderzochten 
dit bij de de afdeling Infectieziekten en Immunologie bij 
Diergeneeskunde. Ze analyseerden de aanwezigheid van 
bacteriën in regenwater en speculeerden over het mogelijke 
risico voor de gezondheid van de koeien. De conclusie was dat 
er meer mogelijk is met regenwater op een kringloopbedrijf.”
Masterstudent Yoni Veldhuis deed zelf het basis-coschap 
Landbouwhuisdieren. Samen met andere studenten keek 
ze naar de kringloop waarin De Tolakker zich bevindt. “We 
liepen een week mee en wilden een relatief nieuwe manier 
bestuderen om mest af te zetten. We hebben verkend wat 
we op de onderwijsboerderij zouden kunnen met mest als 
we het scheiden in een dun en een dik deel, wat zijn dan de 
verschillen in bijvoorbeeld de stikstofniveaus? En wat gebeurt 
er met de grond als we dit uitrijden over de velden van De 
Tolakker?”

Ambassadeurs van de natuur 
Veldhuis en haar medestudenten liepen een dag mee met 
bodemexpert Jorn Vernooij, die ze liet zien wat er onder 
de grond gebeurt en welke impact aarde heeft op de 
biodiversiteit in de omgeving rond De Tolakker. Veldhuis: 
“We keken hoe droog de grond was, op welke plekken water 
werd vastgehouden en hoeveel wormen in de grond zaten. 
Daarna ging het over onze rol als mens, als ’ambassadeurs 
van de natuur’. Hoe zorgen we ervoor dat de grond van 
optimale kwaliteit is, zodat wortelkanalen dieper de grond in 
kunnen schieten. Dan kan daar lucht bij komen en creëren we 
duurzaam land dat zichzelf in stand kan houden.”
Veldhuis heeft hierna besloten zich verder te verdiepen in 

CHALLENGE BASED ONDERWIJS

Bij challenge based onderwijs gaan studenten aan 
de slag met echte vragen uit de praktijk, zoals het 
verduurzamen van een veehouderij. Dat is complex 
en voor een oplossing zijn verschillende disciplines 
nodig. De opdracht is open, met voldoende ruimte 
voor creativiteit en  het ontdekken en verkennen 
van nieuwe ideeën. De opdrachtgever geeft 
eventueel basisvoorwaarden en eisen mee waaraan 
het plan moet voldoen.
Studenten kunnen tijdens de challenge experts 
uit het onderwijs, bedrijfsleven en de overheid 
raadplegen. Studenten werken samen met de 
opdrachtgever in interdisciplinaire teams onder 
begeleiding van een coach. Hierdoor krijgen 
studenten niet alleen inhoudelijke kennis, ze doen 
ook professionele vaardigheden op die ze later in 
het bedrijfsleven nodig hebben.
 

duurzaamheid. “Het lijkt me leuk om als dierenarts bedrijven 
te helpen in de overgang naar duurzame landbouw. Het is fijn 
als boeren de motivatie hebben om te verduurzamen, maar 
daarbij moeten we letten op diergezondheid en dierenwelzijn. 
Ik wil voorkomen dat boeren ontmoedigd raken tijdens dat 
proces. Daarin hoop ik later als dierenarts een rol te kunnen 
spelen.”

Opnieuw vormgeven
Docenten Koop en Antonis zien het beiden terug in de 
evaluaties: net als zij zijn de studenten enthousiast over de 
opdracht. Op een praktische manier bevragen, veranderen en 
versterken zij de perspectieven van studenten en hun nieuwe 
inzichten nemen ze uiteindelijk mee naar het werkveld. Koop: 
“We proberen het huidige systeem niet in stand te houden, 
maar met onze kennis en kunde actief bij te dragen aan de 
weg naar meer duurzaamheid.” 

TEKST: JELLE BOONTJE | BEELD: BAS NIEMANS
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“Als ik begin over ideeën om te verduurzamen, krijg ik van 
dierenartsen nog te vaak verbaasde blikken”, zegt Hans 
Nieuwendijk. “De wil is er wel. Maar het moet in alle drukte 
vooral niet te veel moeite kosten. Of het nu gaat om het 
vervangen van tl-buizen door ledlampen in de praktijkruimte, 
hergebruik van medische hulpmiddelen om afval te 
voorkomen, of vermindering van gebruik van broeikasgassen, 
zoals isofluraan [damp die gebruikt wordt bij de narcose, red.] 
voor anesthesie.”

Gemakkelijk verminderen
Nieuwendijk studeerde zelf diergeneeskunde en gaf dertig 
jaar les in anesthesie. Hij ontdekte dat een forse vermindering 

in uitstoot van broeikasgas is te realiseren. “We gebruiken 
isofluraan in de diergeneeskunde uit gewoonte echt te 
gemakkelijk. Soms is het überhaupt niet nodig voor een 
simpele ingreep, of we kunnen een middel ook via een injectie 
toedienen. Dat doen we ook als een collega in de praktijk 
zwanger is en je isofluraan om die reden niet wilt gebruiken 
in de praktijk. Daarnaast kun je de toediening van zuurstof 
verlagen. Ik denk dat we als sector gemakkelijk vijftig procent 
kunnen verminderen.”

Aarde leefbaar houden
In de humane geneeskunde worden forse stappen gezet om 
de ecologische voetafdruk te verkleinen, aldus Nieuwendijk. 

SAMEN PRAKTIJKEN ONDERSTEUNEN BIJ VERDUURZAMING 

Stichting ‘De Groene Veterinair’ werkt samen met verschillende partijen, zoals  farmaceuten, groothandels 
als Covetrus, de KNMvD, Dactari, ketens als Evidensia, AniCura, CVS, opleidingsinstituten als Aeres 
Hogeschool, Yuverta en Curio. Er zijn ook meerdere zelfstandige practici aangesloten. Samen willen ze 
gecoördineerd praktijken ondersteunen bij verduurzaming. De uitdagingen op milieugebied zijn talrijk 
en soms best ingewikkeld. Voorzitter Hans Nieuwendijk: “Het is zeker niet de bedoeling om te komen tot 
nieuwe regelgeving of dwingende afspraken. Alles gebeurt op basis van vrijwilligheid en vooral vanuit het 
besef dat er nú iets moet gebeuren. Daar gaan we voor!”

Zo kijken verschillende ziekenhuizen aandachtig of zij hun 
afval kunnen verminderen en recyclen. “Eerder ging alles 
als ‘vervuild afval’ eerst een gele container en vervolgens de 
verbrandingsoven in. Doodzonde.” Nieuwendijk is in gesprek 
met de bedrijven die gespecialiseerd zijn in recycling van 
afvalstromen uit humane ziekenhuizen en huisartsenposten, 
om te zien of ze ook iets voor de veterinaire sector kunnen 
betekenen. En hij kijkt of je bepaalde materialen bij operaties, 
zoals bepaalde ‘wegwerpartikelen’, niet vaker dan één keer 
kunt gebruiken. “We willen de aarde leefbaar houden en onze 
footprint is echt te groot. Maar ik weet ook dat dierenartsen 
van nature heel zuinig zijn.” Lachend: “Laten we die kwaliteit 
vooral benutten!”

Andere dierenartsen inspireren
Zijn kompanen binnen het bestuur van de Groene Veterinair 
zijn Sandra Haven-Pross en Anton Fennema. Haven-Pross 
werkt als lector bij de Aeres Hogeschool in Dronten, en wijst 
onder meer op het belang van aandacht voor duurzaamheid 
in de opleiding van dierenartsen en paraveterinairen. Ook 
bij de faculteit Diergeneeskunde van de Universiteit Utrecht 
mag er wel wat meer aandacht komen voor duurzaamheid, 
vindt zij. Anton Fennema kreeg in 2021 van AniCura 
de “Sustainability Award”, de gouden kwispel. Hij heeft 
honderdvijftig zonnepanelen op het dak van de praktijk 
laten leggen, scheidt afval fanatiek en een deel van de grond 
voor zijn praktijk wordt beheerd door het Hoekschewaards 
Landschap voor meer biodiversiteit - er staat onder meer 

een torenvalkkast en een insectenhotel. Fennema heeft het 
gebruik van isofluraan sterk verminderd en voor het einde 
van het jaar gaat de praktijk van het gas af. Hij hoopt dat dit 
andere dierenartsen zal inspireren.

Behoefte aan concrete tips
In opdracht van De Groene Veterinair voeren studenten 
momenteel een duurzaamheidsscan bij dierenartspraktijken 
uit. De bestuursleden gaan zelf ook de boer op. “In juni  
waren we bij het Utrecht Vet Event in de Utrechtse Jaarbeurs”, 
zegt Nieuwendijk. “Een gigantisch evenement met zo’n 
duizend bezoekers.” In de gesprekken die hij voerde, viel  
hem weer op hoeveel behoefte dierenartsen hebben 
aan concrete tips. Bijvoorbeeld als zij hun praktijk gaan 
verbouwen en willen weten hoe ze dat zo duurzaam mogelijk 
kunnen doen. “Ik begrijp dat wel. In andere landen zijn er al 
organisaties die verder zijn dan de Groene Veterinair. Onze 
website moet een soort vraagbaak worden, een plek waar we 
de kennis bundelen. En wie ons hierbij wil helpen, is van harte 
welkom.”  

TEKST: MAARTEN POST |  BEELD: ISTOCK, TEUN PETERS

Het team van stichting De Groene Veterinair op het Utrecht Vet Event 2023 in de Utrechtse Jaarbeurs. V.l.n.r.: Hans Nieuwendijk, Sandra Haven-Pross, 
Anton Fennema en Maaike van Leeuwaarden.
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Rubriek | onderwerpVerdiepend | Dierwaardige veehouderij

“Een beetje dierwaardig  
bestaat niet”

Op verzoek van de minister van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit 
formuleerde de Raad voor Dierenaangelegenheden (RDA) in 2021 zes leidende 
principes voor een dierwaardige veehouderij. Bas Rodenburg en Jeannette van 
de Ven dachten mee over het convenant dat daaruit voortkwam. Hoe ziet een 

dierwaardige veehouderij eruit? En wat is daarvoor nodig? “We hebben nog een 
lange weg te gaan, maar de weg erheen is onomkeerbaar.”

 Bas Rodenburg en Jeannette van de Ven over de  
 onomkeerbare weg naar een dierwaardige veehouderij 

Bas Rodenburg, hoogleraar Dierenwelzijn, in gesprek met Jeannette van de Ven, melkgeitenhouder in 
Brabant en bestuurder bij LTO Nederland, over een dierwaardige veehouderij.
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Wat verstaan jullie onder een dierwaardige veehouderij?
“Je begint meteen met de moeilijkste vraag”, lacht Jeannette 
van de Ven, melkgeitenhouder in Brabant en bestuurder bij 
LTO Nederland. “De Raad voor Dierenaangelegenheden (RDA) 
heeft daarover een mooie zienswijze geschreven, maar als je 
dit aan de gemiddelde burger vraagt, verstaat iedereen daar 
iets anders onder. De een vindt het al dierwaardig als kippen 
tien centimeter meer ruimte hebben, de ander gaat voor vrije 
uitloop en een biologisch-dynamisch systeem. Dat maakt het 
lastig om te zeggen wanneer het dierwaardig is.”

Universiteit Utrecht. “De zienswijze van de RDA gaat uit van de 
behoefte van het dier. Hoe kun je natuurlijk gedrag inbouwen 
in de manier waarop je dieren houdt? Dat is een belangrijke 
benadering om het aanpassingsvermogen van dieren te 
ondersteunen. Een dier moet zich zijn omgeving eigen kunnen 
maken, zowel in de sociale groep als fysieke omgeving. 
Daarmee verhoogt het dierenwelzijn, weten we uit onderzoek. 
Maar ik zie ook de uitdaging wat betreft duurzaamheid en 
klimaat. Als je kippen bijvoorbeeld buiten laat lopen, komt er 
meer stikstof in het milieu terecht dan als ze enkel in de stal 
blijven. Uiteindelijk moet dat allemaal samenkomen.”

Wat moet er volgens jullie als eerste gebeuren? 
Van de Ven: “We moeten vooral de uitgangspunten helder 
hebben. Het rapport van de RDA is een goede uitvalsbasis, 
maar we moeten het daarover wel eens zijn. Als we uitgaan 
van het dier, welke concessies doen we dan op het gebied van 
klimaat en milieu? Dat moet helder zijn, voordat we kunnen 
invullen wat dierwaardige veehouderij betekent voor de 
individuele koe, kip of het varken.”

Gaan we in 2040 voor de ‘kleine woning’, met een minimumeis 
van dierwaardigheid, of voor de dierwaardige ‘villa’, vraagt 
Van de Ven zich af. “Dat is een reële discussie. Sommige 
boeren willen grote stappen zetten naar een dierwaardige 
veehouderij in 2040, terwijl anderen zich afvragen wie dat 
gaat betalen.”

Rodenburg: “Als je puur vanuit het dier redeneert, bestaat 
een beetje dierwaardig eigenlijk niet. De intrinsieke waarde 
van het dier, geen ingrepen doen en kalf bij de koe zijn grote 
onderwerpen. Dan is de vraag: bestaat die kleine woning wel, 
of moet je uitgaan van de villa? En wat is dan de route om daar 
te komen?” 

Van de Ven: “De hele bedrijfsvoering zou dan aan hogere 
welzijnseisen moeten voldoen. Veel boeren willen dat 
wel, maar ze moeten de investeringen die dat vraagt wel 
terugverdienen. Hoe gaan we dat doen?”
Rodenburg: “Ja, daar ben ik ook nog niet uit, hoor. Maar je 

“Het zou makkelijker zijn als we alleen naar dierenwelzijn 
hoeven te kijken”, gaat de geitenhouder verder. “Maar er 
komen veel uitdagingen op het bordje van de boeren terecht. 
Zij moeten ook afwegingen maken op het gebied van milieu 
en klimaat, uitstoot en voedselveiligheid. Als dierwaardige 
veehouderij alleen over dierenwelzijn zou gaan, dan komen wij 
er samen wel uit, hè Bas?”

“Ja, dat denk ik wel”, glimlacht Bas Rodenburg, hoogleraar 
Dierenwelzijn bij de faculteit Diergeneeskunde van de 

kunt niet half stoppen met het couperen van staarten, of een 
beetje kalf bij de koe houden. In Europa speelt exact dezelfde 
discussie. In sommige landen is kooihuisvesting voor kippen 
normaal, zoals in Spanje of landen in Oost-Europa, maar in 
Nederland mag dat niet meer. Hoe beweeg je dan vooruit als 
Europese Unie?”

Wat zijn de belangrijkste uitdagingen? 
Van de Ven: “Als je uitgaat van een kleine woning, houd je 
ruimte in de markt voor extra keurmerken en bied je de 
consument keuzevrijheid. We hebben bovendien te maken 
met een Europese markt. Als wij de lat te hoog leggen in 
Nederland, vrees ik dat de detailhandel uitwijkt naar het 
buitenland en daar producten inkoopt. Daar zit de spanning: 
tot hoever kunnen wij stretchen?”

Van de Ven: “Als we alle uitdagingen niet integreren, komen 
die allemaal los terecht op het bord van de boer. Dat is in 
het verleden natuurlijk vaak gebeurd, maar dat gaat niet 
meer werken. We moeten op zoek naar een houdbaar 
systeem waarbij we tegemoet komen aan een dierwaardige 
veehouderij, maar waarbij de boer ook aan zijn verplichtingen 
voor bijvoorbeeld de klimaatwet kan voldoen. Er moeten 
integrale afwegingen worden gemaakt en we kunnen niet op 
elk thema een tien halen.”

Is een dierwaardige veehouderij dan een 
droomscenario?
Rodenburg: “Ik denk dat we zeker stappen in die richting 
kunnen zetten. Maar we kunnen niet alles uit het ideale plaatje 
realiseren. Nederland is sterk in het ontwikkelen en op de 
markt brengen van vernieuwende systemen. Als het ergens 
moet kunnen, is het hier. Maar we moeten goed nadenken 
over het grote geheel: dierenwelzijn, milieu, voedselveiligheid 

 “Je kunt niet half stoppen met couperen van  
  biggenstaarten, of een beetje kalf bij de koe  
  houden” 
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én een goed verdienmodel voor de veehouder.”

Hoe meet je dierenwelzijn? 
“Dierenwelzijn begint bij gedrag”, zegt de hoogleraar. “We 
weten van alle dieren die we houden, hoe ze zich in de 
natuur gedragen. Kippen scharrelen bijvoorbeeld veel en 
koeien willen grazen en herkauwen. We kennen hun normale 
tijdsbesteding. Ligt een kip de hele dag stil op de grond, 
of is hij lekker aan het scharrelen? Dat kun je systematisch 
waarnemen op een bedrijf met camera’s of sensoren, zoals 
stappentellers. Ook komen er steeds meer mogelijkheden 
om te zien hoe een dier zich voelt en hoe het zijn omgeving 
beleeft. Denk aan lichaamshouding, hoe staat het dier 
erbij? Als dieren zich niet goed voelen, laten ze vaak hun 
oren of staart hangen. We kunnen zelfs emoties aflezen 
aan uitdrukkingen van varkens. Verder zijn er lichamelijke 
graadmeters, zoals bloeddruk of hormonen. Ook aan geluiden 
van dieren lezen we veel af. Er is steeds meer onderzoek over 
positief welzijn van het dier.”

Kijken we niet teveel vanuit de mens? 
Rodenburg: “Wij proberen echt aan het dier te vragen hoe het 
zich voelt. Welke keuzes maakt het dier, als je het laat kiezen? 
Je kunt zelfs psychologische testen doen bij dieren, is het glas 
half leeg of half vol? Dan geeft een dier zelf aan of het zich 
lekker voelt of niet, door de keuzes die het maakt in zo’n test. 
Voor de praktijk te bewerkelijk, maar handig voor onderzoek.” 
“Daarom is de wetenschap zo belangrijk!”, springt Van de Ven 
bij. “Wij willen niet doorschieten in het vermenselijken van 
dieren, een koe hoeft ’s avonds geen tv te kijken. Maar een 
dierwaardige veehouderij moet ook geen afvinklijstje worden 
met zoveel drinkbakken, zoveel ruimte, zoveel licht.”

Bas, zou jij met jouw kennis over dierenwelzijn zelf boer 
kunnen zijn?
Lacht: “Ja, ik zou best boer kunnen zijn. Maar dan wel een 
biologische, met circulaire concepten en veel aandacht voor 
dierenwelzijn. Daarin zie ik de principes terug die ik belangrijk 

vind voor dieren.”

Welke dieren zou je willen houden? 
“Dan denk ik aan legkippen, daarover heb ik de meeste 
kennis. En hobbyschapen heb ik al, een koppeltje van vijf 
zwartblesschapen waarmee ik ook fok.”
En Jeannette, zou jij weer melkgeitenhouder worden? 
“Ik denk het wel! Ik vind de omgang met dieren erg leuk. Voor 
mij is dat een mooie balans met het bestuurlijke werk dat 
ik doe binnen LTO. Ik vind het ook belangrijk om zelf in de 
agrarische sector actief te zijn, dan word ik gezien als een van 
hen. Als een wetenschapper zegt: we gaan koeien of geiten 
niet meer onthoornen, dan zit iedereen bovenop de kast. 
Maar als ik dat zeg, weten ze dat ik de praktijk ken. Dat vinden 
boeren belangrijk.” 

Zijn jullie hoopvol gestemd over een dierwaardige 
toekomst? 
Rodenburg: “Ik vind het bijzonder dat we dit proces in 
Nederland met z’n allen doorlopen en de discussie erover 
voeren. Het is vast nog een lange weg, maar ik denk wel dat 
het die kant opgaat.”
Van de Ven: “Dat denk ik ook, maar we kunnen niet van de 
kelder op de zolder springen. We moeten de voorlopers zo 
goed mogelijk helpen als lichtend voorbeeld, maar ook meer 
werk maken om de middenmoot mee te krijgen. Dat gaat in 
kleine stappen. De weg naar een dierwaardige veehouderij is 
onomkeerbaar, ook in Europa – daarvan ben ik overtuigd. De 
markt zal in een rap tempo mee moeten gaan, anders wordt 
het een uitputtingsslag.”   

TEKST: MYRNA TINBERGEN | BEELD: BAS NIEMANS

 “Wij willen niet doorschieten in het  
  vermenselijken van dieren, een koe hoeft  
  ’s avonds geen tv te kijken” 

Als veterinair kenniscentrum willen we maximale impact hebben op belangrijke 
maatschappelijke thema’s. Daarom gaan wij graag in gesprek met onze omgeving, 
bijvoorbeeld door dialogen te organiseren. Op 2 oktober organiseerden we een 
dialoog over dierwaardige veehouderij. We katapulteerden onszelf naar 2040, 
waarin we dieren in de veehouderij op een dierwaardige manier houden. We 
vroegen ons af: hoe zijn we hier gekomen? Onderzoekers, veehouders, dierenartsen, 
dierenbeschermers, ambtenaren en andere professionals gingen daarover in gesprek. 

Wil je ook uitnodigingen ontvangen voor deelname aan dialogen?  
Mail dan naar vetscience@uu.nl.

“We moeten goed nadenken  
 over het grote geheel:  
 dierenwelzijn, milieu,  
 voedselveiligheid én een  
 goed verdienmodel voor de  
 veehouder” 
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Onderzoek | Geluk van varkens

“Ik wil het voor de  
miljoenen dieren in  

de veehouderij zo goed  
mogelijk maken”

In de verandering naar duurzame veehouderij, gelijk het geluk van 
dieren verhogen. Dat wil Vivian Witjes met haar onderzoek aan 

de faculteit Diergeneeskunde. Ze bekijkt hoe we kunnen meten of 
varkens gelukkig zijn, en of de manier waarop we varkens voeren 

met circulair voer, kan bijdragen aan hun welzijn.

Onderzoeker Vivian Witjes ontspant aan het einde van haar werkdag met de varkens.

 Verduurzaming van veehouderij biedt kans voor    
 verbeteren dierenwelzijn 

Iedereen zal wel eens gedachten hebben, 
die hij, min of meer bewust, naar de 
achtergrond verdringt. Om een paar 
voorbeelden te noemen: Hoe zal het met 
ons mensen in het geïndustrialiseerde 
westen gaan als de vervuiling van het 
milieu, waarin we leven, in hetzelfde tempo 
verder gaat als de afgelopen twintig jaar?

Deze tekst komt uit 1971. Hij is kenmerkend 
voor het groeiende milieubewustzijn in 
deze periode. Al in de jaren zestig van de 
vorige eeuw kwam er meer aandacht voor 
de leefomgeving van mensen, dieren en 
planten. Het boek Silent Spring (1962) van 
Rachel Carson betoogde dat pesticiden 
de biodiversiteit op een onherstelbare 
manier aantasten. Tien jaar later bracht de 
Club van Rome het rapport Grenzen aan 
de groei uit. Dat schetste een dramatisch 
beeld: de mensheid put de aarde uit.

De tekst hierboven is niet geschreven 
door de Club van Rome of een andere 
milieuorganisatie. Hij komt uit het 
vakblad Pluimveehouderij. Even verderop 
roept het artikel een schrikbeeld op van 
schaalvergroting in de pluimveesector. 
Amber Striekwold kwam het artikel 
tegen in haar promotieonderzoek naar 
de naoorlogse ontwikkeling van het 
voedselsysteem en de zoektocht naar 
duurzame alternatieven.

Welke kant gaat het uit? 

Amber Striekwold promoveert op 
het project ‘Food as a Tool for Social 
Change’ bij het departement voor 
Geschiedenis en Kunstgeschiedenis 
aan de Universiteit Utrecht.

Het is nuttig om met een historische 
blik naar duurzaamheidskwesties 
te kijken.  In de huidige tijd worden 
natuur en landbouw, stad en 
platteland, en boer en burger nogal 
eens tegenover elkaar geplaatst. 
Dit blijkt van alle tijden. Ook blijkt 
dat delen van de landbouwsector 
zelf beseften dat het naoorlogse 
voedselsysteem niet houdbaar 
was. Thema’s als schaalvergroting, 
dierenwelzijn en het gebruik van 
pesticiden waren onderwerp van debat 
en men zocht actief naar alternatieven.

De geschiedenis helpt te begrijpen 
welke ideeën en praktijken uit het 
verleden doorwerken in het heden, of 
juist uit zicht zijn geraakt. Het laat ook 
zien dat fundamentele verandering 
mogelijk is én lastig te voorspellen 
valt. We geven het laatste woord aan 
Pluimveehouderij (uit dezelfde tekst uit 
1971):

We doen er waarschijnlijk verstandig 
aan (…) rekening te houden met 
dingen die we nu nog voor onmogelijk 
houden.   

BEELD: EIGEN ARCHIEF EN ED VAN RIJSWIJK

Liesbeth van de Grift is hoogleraar 
Internationale geschiedenis in relatie tot het 
milieu bij  het departement voor Geschiedenis 
en Kunstgeschiedenis aan de Universiteit 
Utrecht. Samen schreven zij deze column.

Column | Liesbeth van de Grift en Amber Striekwold
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De favoriete werkdagen van  
Vivian Witjes beginnen in de 
omkleedruimte van de varkensstal, 
waar ze een overall en laarzen aantrekt. 
Zodra ze de stal binnenkomt, lopen 
er direct een aantal varkens op haar 
af. Ze veegt wat stro van hun billen 
en begroet ze met een aai over hun 
neus of buik. “Ze vinden het heerlijk 
om geaaid te worden”, vertelt Witjes, 
die haar promotieonderzoek wijdt aan 
het geluk van varkens. “Het leukste is 
als we aan het eind van de werkdag 
nog tijd hebben om samen te chillen. 
Dan worden de varkens rustiger, 
nieuwsgieriger en kunnen ze mateloos 
geïnteresseerd zijn in een knoop van 
mijn shirt of een schoenveter.”
Haar onderzoek is onderdeel van 
de Regio Deal Foodvalley waarin 
onderzoekers samenwerken met onder 
meer veehouders en beleidsmakers 
aan de overgang naar een duurzaam en 
gezond voedselsysteem. Witjes werkt 
specifiek mee aan het onderdeel over 
de transitie van de landbouw. “Door 
klimaatverandering moeten we de 
veehouderij verduurzamen. Dat is een 
kans om gelijk het welzijn van de dieren 
te verbeteren, denk bijvoorbeeld aan 
de groepsgrootte, inrichting van de stal 
en manier waarop we voer aanbieden. 
Daarvoor moeten we alleen wel eerst 
weten waarvan varkens gelukkig 
worden.” Lachend voegt ze toe: “Simpel 
gezegd willen we weten waarvoor 

we varkens ’s nachts mogen wakker 
maken.”

Is nog niet bekend wanneer varkens 
gelukkig zijn?
“Het wetenschappelijk onderzoek 
richtte zich tot nu toe vooral op 
het voorkomen van ziekte en 
stress. We weten bijvoorbeeld dat 
varkens een verhoogde hartslag en 
ademhaling krijgen tijdens transport 
en als veehouders de biggen bij hen 
weghalen. Een stressreactie. Dat is 
belangrijke informatie, maar het zou 
mooi zijn als we daarnaast ook kijken 
naar positieve emoties. We weten nog 
niet goed wanneer varkens nou echt 
blij zijn.”

Hoe kom je daarachter?
“Wij zoeken aanwijzingen voor geluk, 
bijvoorbeeld stofjes in het bloed of 
bepaald gedrag. Varkens zijn actief 
en nieuwsgierig; ze rennen, springen, 
draaien rondjes en spelen met 
speelgoed. Ook zoeken ze wroetend 
met hun neus naar voedsel. Ik 
onderzoek of er een verband is tussen 
dit gedrag en het geluk van varkens. 
Hetzelfde voor stofjes in het bloed. 
Geluk meet ik trouwens met een test uit 
de psychologie, die verband houdt met 
of mensen gelukkig of depressief zijn. 
Die werkt ook voor varkens.”
Denk je dat varkens in de huidige 
veehouderij gelukkig zijn?
“Nee, ik denk dat ze niet erg gelukkig 
zijn. Ze zijn intelligent en hebben 
afwisseling nodig in hun leefomgeving. 
Een mier loopt de hele dag heen 
en weer om grassprietjes naar de 

mierenhoop te brengen, dat is voor een 
mier waarschijnlijk voldoende. Varkens 
hebben door hun hoge intelligentie 
meer uitdaging en afwisseling nodig 
om zich gelukkig te voelen. Terwijl ze in 
de veehouderij meestal op een harde 
ondergrond staan zoals beton of een 
gietvloer, omringd door kale muren. Ze 
hebben weinig ruimte om te bewegen 
en het aanwezige speelgoed is vaak 
maar matig interessant, omdat ze dat 
niet kunnen manipuleren of eten.”

Jij onderzoekt ook of duurzaam 
veevoer kan bijdragen aan het geluk 
van varkens. Hoe doe je dat?
“Ik bekijk hoe varkens reageren op 
meelwormen. Die zijn geteeld op 
restafval uit de voedselproductie voor 
mensen - zoals broodkruimels - en 
dus duurzaam. Boven het hok van 
de varkens hangen we een grote ton 
met meelwormen, die tijdens de dag 
een voor een naar beneden vallen. 
Ik onderzoek of meelwormen zo de 
leefomgeving van varkens kunnen 
verrijken en een positief effect hebben 
op hun geluksgevoel.”

In de media en politiek is veel 
te doen over de veehouderij. 
Wat vind je ervan dat jouw 
onderzoeksonderwerp volop in de 
belangstelling staat?
“Dat is spannend. Ik hoop dat we vanuit 
de wetenschap kunnen bijdragen aan 
een oplossing voor een duurzame én 
dierwaardige veehouderij. Dat gaat 
niet altijd makkelijk samen. Maar ik ben 
blij dat er in de maatschappij steeds 
meer aandacht is voor dierenwelzijn. 

Mijn droom is dat we in de toekomst 
wereldwijd minder vlees eten, zodat 
de dieren - varkens maar ook andere 
dieren – een dierwaardig leven hebben. 
Hoe dat precies eruit ziet, moeten 
we onderzoeken. Hoeveel binnen- en 
buitenruimte hebben de dieren nodig? 
Wat is een comfortabele ondergrond 
om op te liggen? Wanneer kunnen ze 
goede sociale banden opbouwen? En 
ga zo maar door. We moeten erachter 
komen wanneer dieren gelukkig zijn.”

Hebben we nog wel tijd om dit te 
onderzoeken?
“Sommige maatregelen moeten we nu 
al nemen, zoals minder vlees eten. Dan 
creëren we tijd om te onderzoeken 
hoe we met een kleinere veestapel de 
voedselproductie willen inrichten.”

Eet jij vlees?
“Nee, ik ben vanaf mijn tiende 
vegetariër en sinds een aantal jaar ook 
veganist.”

En toch doe je onderzoek naar de 
veehouderij?
“Ik maak als consument geen onderdeel 
uit van het systeem, maar veel 
andere mensen wel. Ik wil het voor de 
miljoenen dieren in dat systeem zo 
goed mogelijk maken.”

Waarom koos je specifiek voor 
varkens?
“Tijdens het onderzoek hebben de 
dieren mijn hart gestolen. Ze zijn 
superintelligent, leren snel en hebben 
eigenzinnige karakters. De een is rustig, 
de ander hyperactief, en een volgende 
wil de hele dag knuffelen. Bovendien 
verrassen ze me altijd met onverwachte 
acties. Blijken ze toch ineens een 
staldeur open te krijgen of iets door te 
bijten, terwijl je dacht dat dit ze nooit 
zou lukken. Varkens zijn geweldige 
beesten.” 

TEKST: ROSAN REUSKEN | BEELD: BAS NIEMANS, 
ISTOCK

 “Ik hoop dat we vanuit  
  de wetenschap kunnen  
  bijdragen aan een  
  duurzame én dierwaardige  
  veehouderij” 

 “Ik meet geluk met een test  
 uit de psychologie, die werkt  
 ook voor varkens” 



46 | VETSCIENCE OKTOBER 2023  VETSCIENCE OKTOBER 2023 | 47 

Sinds een jaar draait de 
interdisciplinaire opleiding Zorg, 
Gezondheid en Samenleving (ZGS). 
Een samenwerking tussen de 
faculteiten Bètawetenschappen, 
Diergeneeskunde en Geneeskunde. 
Rumi Renckens is eerstejaarsstudent 
ZGS. Sonja El Yandouzi studeerde 
farmacie en is docent aan de 
Universiteit Utrecht (UU).

Wat is je eerste indruk van de opleiding?
Renckens: “Het onderwijs is breed, zo merk ik 
snel wat ik wel of juist niet interessant vind. Ik 
wilde eerst geneeskunde studeren, maar toen 
kwam ik de opleiding ZGS tegen. Ik realiseerde 
me dat deze studie beter bij mij past. Bij 
geneeskunde zet je oogkleppen op en groei je 
door om arts te worden. Maar wie weet welke 
interesses ik nog ga ontwikkelen op het gebied 
van diergeneeskunde of farmacie?”
Deze bachelor bereidt je voor op een van de 
klinische masterprogramma’s aan de UU, weet je 
al welke richting je op wilt?
“Op dit moment denk ik geneeskunde, maar 
ik sta open voor alles. Het is nu pas het eerste 
jaar van de bachelor en als ik volgend jaar 
erachter kom dat ik toch meer interesse heb in 
diergeneeskunde, ben ik bereid die master te 
volgen.”

Sonja, jij bent oud-student farmacie. Hoe 
zag die opleiding er in die tijd uit?
“Ik vond het pittig! Ik ben in 1999 begonnen 
in het oude curriculum en het was vooral veel 
laboratoriumwerk, pas later in het nieuwe 
curriculum vanaf het vijfde jaar, werd de 
studie beroepsgerichter. Ook was er minder 
diversiteit in de studentenpopulatie dan nu. Ik 
kom uit een migrantenfamilie en toen ik op de 
Universiteit kwam, dacht ik: “Waar hoor ik nu 
eigenlijk bij? Toch ben ik dankbaar dat ik mijn 
apothekersdiploma heb behaald aan de UU.” 

Waarom heb je de overstap naar het 
onderwijs gemaakt?
“Ik heb twaalf jaar in het UMC Utrecht gewerkt als 
apotheker, dit was mooi werk, maar op een gegeven 
moment wilde ik iets anders. Ik ben het onderwijs 
in gegaan, dat past beter bij me en drie jaar geleden 
ben ik bij de UU begonnen. Ik wil mijn studenten 
stimuleren, inspireren en intercultureel vaardig 
maken.” 

Rumi, merk je deze passie ook bij jouw 
docenten?
“Ons onderwijs is niet alleen klinisch, maar ook 
maatschappelijk gericht. Docenten geven ons 
de ruimte om vrij na te denken en met elkaar in 
discussie te gaan. Daardoor leer ik hoe ik mij het 
beste kan inleven in een ander of in bepaalde 
situaties. Zeker straks in het werkveld is dat een 
waardevolle vaardigheid.”

Je bent nu aan het einde van het eerste jaar, 
welk moment is je het meest bijgebleven?
“Ik ben lid van de studievereniging en we hebben 
halverwege dit studiejaar een weekend voor 
eerstejaarsstudenten georganiseerd. Een extra 
stap om elkaar buiten de onderwijslokalen te leren 
kennen.”

Sonja, welk advies zou je Rumi willen 
meegeven?
“Je creëert je levenspad zelf. Daarmee bedoel ik: 
alles wat je nu besluit, heeft uiteindelijk een grotere 
betekenis voor later. Op een gegeven moment  
komt er iets op je pad en weet je: dit is precíes wat 
ik wil.” 

TEKST: ROWAN LOOPSTRA | BEELD: BAS NIEMANS

RUMI RENCKENS,
eerstejaarsstudent ZGS

SONJA EL YANDOUZI ,  
 docent aan de Universiteit Utrecht

In beeld | Student van toen en nu
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Samen maken we  
het verschil!
Samen maken we 
het verschil!

Voor onze dieren hebben we alles over! We willen dat het goed met ze gaat en dat ze gezond 
zijn en blijven. 

Wij geloven in duurzame oplossingen op gebied van diergezondheid en dierenwelzijn. Een 
mooi voorbeeld daarvan is het project “Shelter Medicine”, dat draait om het gezond houden 
van dieren in dierenopvangcentra en zo snel mogelijk herplaatsen in een nieuw thuis. 

Help je mee?

Doneer of vraag meer informatie op over nalaten aan Vrienden Diergeneeskunde  
en maak het verschil.
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